
Amb l’objectiu esmentat d’aconseguir un
fort ressò per a aquesta commemoració, la Jun-
ta va acordar iniciar les gestions oportunes per
tal d’obtenir suport espećıfic del Parlament de
Catalunya i altres institucions catalanes. A
mitjan març va tenir lloc una entrevista amb el
president del Parlament, qui va acollir la idea
favorablement, i en aquests moments la propos-

ta segueix els tràmits parlamentaris pertinents.
Quant a les activitats concretes que ja s’es-

tan duent a terme, podem citar la prepara-
ció d’una exposició de pòsters de temàtica ma-
temàtica i la recollida de propostes dels centres
de secundària per desenvolupar en el marc de
les proves Cangur i l’Olimṕıada.

Tercer Congrés Europeu de Matemàtiques

Entrevista a: Marta Sanz i Solé

Com sabeu, al juliol del 2000 es celebrarà a Bar-
celona el Tercer Congrés Europeu de Matemàti-

ques organitzat per la Societat Catalana de Ma-
temàtiques sota els auspicis de la Societat Eu-
ropea de Matemàtiques. La gran importància
del Congrés i la seva complexitat comporten
que des de fa més de dos anys els organitza-
dors estiguin desplegant una gran activitat. Per
conèixer l’estat actual dels preparatius i detalls
al voltant del Congrés parlarem avui amb la
doctora Marta Sanz i Solé, membre del Co-
mitè Organitzador i encarregada de la Secre-
taria Executiva del Congrés.

Marta Sanz i Solé, doctora en matemàtiques
per la Universitat de Barcelona, és catedràtica
de la Facultat de Matemàtiques de la Univer-
sitat de Barcelona des de 1986. Persona molt
organitzada i incansable, ha sabut fer compa-
tible la docència, la recerca i els càrrecs de
gestió propis de la vida universitària: Com a
docent, ha estat professora de les universitats
Politècnica de Catalunya i Autònoma de Bar-
celona; com a investigadora és especialista en
anàlisi estocàstica i ha publicat més d’una cin-
quantena d’articles en revistes internacionals i
ha dirigit nombroses tesis doctorals; finalment,
en l’aspecte de gestió només diem que ha estat
degana de la Facultat de Matemàtiques entre
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1993 i 1996. Actualment és membre del Comitè
Executiu de l’European Mathematical Society.

Pregunta. En quin moment comences a
involucrar-te en l’organització del congrés?

Resposta. Va ser justament després del Se-
gon Congrés Europeu de Matemàtiques cele-
brat a Budapest l’agost de 1996 que la Euro-
pean Mathematical Society (EMS), en el seu
Consell General, va adjudicar a la Societat Ca-
talana de Matemàtiques (SCM) l’organització
del tercer congrés. Hi havia diverses candida-
tures però la de Barcelona va resultar guanya-
dora. El president de la SCM, doctor Sebastià
Xambó, va crear de seguida un comitè organit-
zador, del que em va demanar de formar part,
que va tenir ja una primera reunió constituent
el 3 de desembre de 1996. Des d’aleshores ens
hem reunit un cop al mes i hem anat treballant
a un ritme fort i constant.

P. Quina és més exactament la teva tasca dins
d’aquest Comitè?

R. La meva principal preocupació és la coor-
dinació i seguiment dels diversos grups. Porto
un cronograma de totes les tasques a realitzar
per controlar que es comencen, es fan i s’aca-
ben en els terminis previstos. Mantinc un gran
contacte amb el president, amb qui parlem dels
diferents temes i a qui ajudo a preparar l’ordre
del dia de les reunions del comitè.

P. Has passat per moments de desànim en què
has vist perillar l’organització del congrés?

R. Sempre hi ha moments dif́ıcils però les ga-
nes de tirar endavant i el voluntarisme de les
persones involucrades han salvat tots els obsta-
cles. El gran problema és que per a tots nosal-
tres és una feina afegida: afegida a la recerca,
a la docència i per a molts, a les tasques bu-
rocràtiques pròpies de la Universitat. No hi ha
una secretària exclusiva del Comitè. És cert que
Núria Fuster, secretària de la SCM, ens ajuda
molt, i comptem també amb dues persones més
que fan diverses feines, però tan sols per hores.
A més no disposem d’un lloc on centralitzar les
tasques del Comitè i això es veu dif́ıcil d’arre-
glar ja que hi ha persones de tres universitats.
Ara que entrem en la recta final potser hau-
rem de pensar alguna solució que simplifiqui la
gestió.

P. Quina quantitat de participants teniu pre-
vist de rebre?

R. En aquest moments ja hi ha més de 900
preinscrits i les previsions són d’arribar a 1.500
participants. La tramesa del full informatiu
3ecm Not́ıcies, núm. 1, va significar un incre-
ment significatiu de preinscripcions. Aquest
estiu sortirà el 3ecm Not́ıcies, núm. 2, que
esperem que obtingui el mateix èxit. Tota
aquesta informació es penja després a la web
http://www.iec.es/3ecm/

P. Tinc entès que es celebrarà al Palau de Con-
gressos. No fora més adient una Universitat?
R. En principi vam pensar de fer-ho a les uni-
versitats; després de diverses visites i estudis
de viabilitat ens vàrem decantar per la UB,
però fent els actes inaugurals i de cloenda al
Palau de Congressos, únic lloc que podia aco-
llir 1500 persones. Però això implicava utilitzar
tres facultats diferents i estar dos dies en un
lloc (Montjüıc) i tres en un altre (Pedralbes).
Els diversos expositors van posar problemes a
tanta mobilitat per la dificultat que representa
muntar i desmuntar els estands, de manera que
quan vam veure que el finançament ho permetia
ens vàrem decidir pel Palau.

P. Col.laboren però les Universitats amb el
3ECM?
R. Les tres universitats on hi ha la carrera de
matemàtiques, UB, UAB i UPC, hi col.laboren
econòmicament, amb infraestructura i amb ca-
pital humà.

P. Serà adequat el Palau a les caracteŕıstiques
del 3ECM?
R. Entre els patrocinadors que hem aconse-
guit hi ha Retevisión, que s’encarregarà de la
infraestructura tècnica d’informació, com ara
càmeres de video, panells, connexions a In-
ternet, etc. A més, el lloguer del Palau in-
clou personal de suport amb molta experiència
en aquest tipus d’esdeveniments. També te-
nim el projecte d’engrescar estudiants de ma-
temàtiques perquè col.laborin com a voluntaris
en determinades tasques de l’organització. A
banda d’aquest aspecte de col.laboració, la par-
ticipació dels estudiants de doctorat i darrers
cursos de llicenciatura en el congrés pot ser, per
a ells, una gran ocasió de tenir una visió de la
matemàtica en la veu d’especialistes de primer
ordre.

P. Hi ha altres patrocinis a part de Retevisión?
R. De moment n’hi ha més d’una vintena. Al-
gunes de les empreses ofereixen directament
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la seva col.laboració, com ara Retevisión o
Logic-Control, però moltes altres aporten di-
ners. Aquestes quantitats es destinen entre al-
tres coses a pagar conferenciants, a beques per
a estudiants i per a participants de päısos de
l’Est (tema molt cuidat per l’EMS), a premis
per a joves investigadors (concretament menors
de trenta-dos anys), etc. Aquests premis els
atorga formalment la EMS, encara que ho fa a
través nostre, i n’hi ha deu d’un milió de pes-
setes cadascun.

P. La qualitat dels conferenciants marcarà la
vàlua cient́ıfica del 3ECM. S’ha aconseguit un
cartell prou atractiu?

R. Les nou conferències plenàries les faran ma-
temàtics del màxim prestigi internacional, al-
guns d’ells medalles Fields, o el mateix Andrew
Wiles, mundialment conegut pel problema de
Fermat. De tota manera aquests conferenciants
no han estat elegits directament per nosaltres
sinó per un comitè cient́ıfic nomenat per l’EMS.
Cal dir que, a més del Comitè Organitzador,
hi ha tres comitès: el Cient́ıfic, el de Premis
i el de Taules Rodones, i llurs presidents, que
són Sir Michael Atiyah, Jacques-Louis Lions i
Miguel de Guzmán respectivament, han estat
nomenats per l’EMS però a suggeriment nos-
tre. Continuant amb el tema dels conferenci-
ants, també hi ha trenta conferències invitades,
també escollides pel Comitè Cient́ıfic, que ha
apostat per matemàtics joves i brillants, tots
d’un gran nivell i solvència. De manera que
crec que, des del punt de vista cient́ıfic, l’èxit
està més que assegurat.

P. Quin és l’interès de fer un congrés general
de matemàtiques?

R. En un congrés d’aquest estil es veuran les
grans tendències de la matemàtica d’avui i les
ĺınies de futur. Generalment els matemàtics as-
sistim a congressos o cursos de la nostra espe-
cialitat, cosa que està molt bé, però ara tin-
drem l’oportunitat d’escoltar temes molt diver-
sos que ens permetran tenir una visió global de
la matemàtica. D’altra banda, l’intercanvi de
coneixements amb especialistes d’altres camps
és molt interessant; l’experiència demostra que
trafegar informació d’una àrea a una altra és
molt enriquidor per a les dues parts.

A més, el 3ECM cuidarà aspectes de la re-
lació entre ciència i tecnologia, que és molt im-
portant. Hi ha un apartat dedicat al Softwa-

re matemàtic. També hi haurà taules rodo-
nes, pensades per analitzar la relació entre les
matemàtiques i altres aspectes, com l’educació
matemàtica o la poĺıtica cient́ıfica. Finalment,
es celebraran minisimposis sobre temes de la
màxima actualitat, com la matemàtica de les
finances o el processament de senyals. Podeu
trobar la informació a l’adreça de la web que
hem dit abans.

P. I per què Europeu?
R. A partir de la fi de la segona Guerra Mundi-
al gran part de la força cient́ıfica i tecnològica
europea va passar als Estats Units. Però Eu-
ropa (en un sentit ampli) té suficient entitat,
tradició i història per impulsar i potenciar el
desenvolupament de tots els camps cient́ıfics.
Són nombrosos els vincles culturals i socials en-
tre els päısos europeus, que, a més, cada cop te-
nen més contactes entre ells. Tot això afavoreix
molt la col.laboració i la realització d’activitats
integradores com aquest congrés.

P. I el benefici esperat per a Catalunya?
R. Hauria de servir de trampoĺı als matemàtics
catalans per poder-se llançar a Europa. Tal
com va demostrar el Report de la recerca a Ca-
talunya el nivell de la matemàtica a casa nostra
és força bo. No obstant això, el nivell reflectit
en els articles cient́ıfics no es tradueix després
en presència de matemàtics catalans en organis-
mes internacionals de decisió, comitès editori-
als, etc. El 3ECM ens ha de servir per mostrar-
nos com a col.lectiu i adquirir pes en la comu-
nitat cient́ıfica europea i internacional.

P. Però Catalunya acaba de disminuir les ho-
res d’ensenyament de matemàtiques a l’ense-
nyament secundari. No va això en direcció
contrària?
R. Dissortadament, śı; aquest tema sortirà, es-
pero, en una taula rodona. Cal dir, però, que
no és l’únic páıs on passa això i que l’EMS està
fent gestions a Brusel.les davant del Govern de
la Comunitat per pactar el que en diuen Re-
ference Levels, que seria com un programa de
mı́nims que haguessin de complir tots els päısos
de la Comunitat.

P. Vols afegir alguna cosa més?
R. Voldria animar la comunitat matemàtica
catalana a participar activament en el 3ECM.
Això vol dir, en primer lloc, inscriure’s –la quo-
ta serà de 23.000 pessetes per a membres de la
SCM. Per donar a conèixer els nostres treballs
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es poden presentar pòsters, però no comunica-
cions ja que, com he dit, totes les conferències
són per invitació.

Un altre aspecte que ens interessa potenciar
és el de l’organització d’activitats satel.lit, és a
dir, activitats cient́ıfiques properes en temps i
lloc al 3ECM. De moment n’hi ha nou de pro-
gramades, tres d’elles a Catalunya, i estaria bé
que aquest nombre s’incrementés. Aprofito per
fer una crida, sobre tot als grups de recerca,
molts dels quals tenen ja àmplia experiència en

l’organització de workshops i congressos, per-
què s’animin a organitzar alguna cosa d’aquest
tipus, ja que encara estan a temps per fer-ho.

Vull informar també que hi haurà una quo-
ta molt especial de només 3.000 pessetes per a
estudiants i que s’està gestionant que la seva
assistència comporti crèdits de lliure elecció.
D’aquesta manera volem involucrar en el 3ECM
als que seran els matemàtics del segle xxi.

Moltes gràcies i sort en el 3ECM

A. Reventós i F. Utzet
UAB, març 1999

Reunió del Comitè Cient́ıfic

El Comitè Cient́ıfic del 3ECM es va reunir
per segona (i última) vegada a Barcelona els
dies 9 i 10 d’abril de 1999, sota la presidència
de Sir Michael Atiyah. Varen prendre-hi part
també el president del congrés, doctor Sebas-
tià Xambó Descamps, i la responsable de pro-
gramació i activitats, doctora Rosa Maria Miró
Roig.

Durant aquesta reunió es varen decidir la
majoria dels noms dels trenta conferenciants
invitats a les sessions paral.leles del congrés,
que s’afegiran als nou conferenciants plenaris
que ja us vàrem anunciar en el número 10
de l’SCM/Not́ıcies. La llista completa dels
conferenciants es farà pública quan es tingui
confirmació que han acceptat.

L’altre punt important en la reunió del Co-
mitè Cient́ıfic va ser la preparació dels minisim-
posis del 3ECM. Donem a continuació la llista
dels temes escollits i de les persones que els co-
ordinaran.

Minisimposis

Els minisimposis es faran el dimarts, el dime-
cres i el dijous (11, 12 i 13 de juliol del 2000),
al final de cada mat́ı. Seran sessions de con-
ferències curtes sobre temes molt actuals i inter-
disciplinaris. Se n’han previst deu en paral.lel;
els conferenciants seran seleccionats pels coor-
dinadors de cada tema. La llista aprovada pel

Comitè Cient́ıfic és la següent:

• Quantum Chaology. Coordinador: Sir
Michael Berry (Bristol).

• Computer Algebra. Coordinador: Wol-
fram Decker (Saarland).

• Population Genetics. Coordinador: Peter
Donnelly (Oxford).

• String Theory and M-Theory. Coordi-
nador: Michael Douglas (Rutgers).

• Mathematical Finance: Theory and
Practice. Coordinador: Hélyette Geman
(Paŕıs IX i ESSEC).

• Quantum Computing. Coordinador: San-
du Popescu (Cambridge).

• Free Boundary Problems. Coordinador:
José Francisco Rodrigues (Lisboa).

• Symplectic and Contact Geometry and
Hamiltonian Dynamics. Coordinador:
Mikhail B. Sevryuk (Moscou).

• Algebraic Geometric Codes. Coordina-
dor: Gerard van der Geer (Amsterdam).

• Wavelet Applications in Signal Pro-
cessing. Coordinador: Andrew T. Walden
(Londres).
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